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§ 22 i; øvrigt og §§ 23-30 .,\iu 
vedtoges udenafstemning. , 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vêdtogés uden afstemning. ' 홢 

' Formandeli: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyét udvalgsbehandling. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det spin vedtaget. (Ophold). Det er vedta- 
g e t . .  

Den næste sag på dagsordenen var: " i 

i Anden, behandling af forslag .! til lov om -(eqt - 
dring af lov om folketingets ombudsmand [af 
K. Axel Nielsen m. fl.]l I 

, (Første behandling af lovforslaget (nr. 
172) findes i tidenden sp. 6946). ; 

Der var stillet følgende ændringsforslag: , 

Af K. Aicel Nielsen, Langkîldé, Nordqvist, 
y i t e ,  Ib Thyregod -og Ømdnn:' 홢" 홢 홢 

Til § 
Under nr. 2 indføjes som nyt stykke i fort- I 
sættelse af det foreslåede nye g 1, stk. 2, i 
loven: , 
홢Stk. 3. Afgår ombudsimiiden ved døden, 

bestemmer folketingets ombudsmandsud- 
valg, hvem der skal udøve hans funktioner, 
indtil folketinget har valgt en ny ombuds-' 
mand." ! " 홢!: ' .i :i' '' 

Bemærkninger til ændringsforslaget. 
Ændringsforslage,t har. til formal på en 

rimelig måde at sikre en midlertidig videre- . 
førelse af ombudsmandsinstitutionen i det ; 
tilfælde, at ombudsmanden afgår ved, dø- 1 
den...Forslagsstillerne, . finder, , at ; ombuds- : 
mandsinstitutionen er et så vigtigt led ,i den 1 
demokratiske samfundsfunktion, a t  en mid- 
lertidig standsning af institutionen ikke bør 홢 
accepteres,! selv i ;en så, speciel situation, 

Lovforslagets paragraf f er, ændringsforsla- 
get og spørgsmålet om : lQvforslagets: over- 
gang til tredje behandling sattes til forhand- 
ling under ét. ;; j - 

: Ingen bad om ordet. -홢 , I 홢' -- - ' < . 홢: I . 

Ændringsforslaget, § 1, således ændret, tog 
§2 

vedtoges uden afstemning. : ' , 

'Lovforslagets overgang til tredje behandlings 
vedtoges uden afstemning. 

Den næste sag :på dagsordenen var: 

, Anden behandling al, forslag ti} lov om æri- 
dring af lov om omtobaksafgifter..' ;, 

(Første behandling af lovforslaget , (nr. 
174) findes i tidenden sp. 6947). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. j 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang ,til tredj e behandling sat- 
tes til forhandling under ét. , ; i 

Ingen bad öm ordet. 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang til 
tredjebehandling 
vedtoges uden af stemning., 

; Den.næste, sag på: dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om of- 
fentlig sygesikring. 1 ! 1 

(Første behandling, af.. lovforslaget (nr. 
118) findes i tidenden; sp. 3412, udvalgets 
betænkning i tillæg B,. sp. 2217). 

Der  var stillet 39 ændringsforslag i be- 
t æ n k n i n g e n . .  

Uden for betænkningen var der ikke stil- 
let ændringstorslag. ; . 

: ' Lovförslagets, paragraffer, ændringsforsla- 
gene, ,og: spørgsmålet pm lovforslagets over- 
gang til tredje behandling sattes til forhand- 
ling; under ét. b 

Niels Mørk: Som det fremgår af betænk- 
ningen, er der i udvalget .udført et særdeles 
omfattende arbejde og, må jeg tilføje, under 
en dygtig ledelse. v 

Véd. første behandling sagde jeg bl. a., at 
vi under udvalgsarbejdet ville medvirke - til 
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[Niels Mørk.] . 
at forbedre og forenkle lovforslaget. Dette 
er i nogen grad lykkedes; det fremgår af de 
ændringsforslag, som der er opnået enighed 
om i udvalget. Men vi er efter vor opfattelse 
ikke nået langt nok, og derfor har socialde- 
mokratiet og SF stillet en række ændrings- 
forslag, som jeg senere skal vende tilbage til. 

Mit parti er tilfreds med,, at vore syns- 
punkter vedrørende valgfrihed mellem A- og 
B-gruppen er slået igennem. Ved at stoppe 
for denne adgang, således som det fremgår 
af ændringsforslag nr. 3, undgår vi faren for 
en diskrimination af den. store A - g r u p p e .  

I forbindelse med denne ændring skal 
problemet om en ophævelse af indtægts- 
grænserne og nedsættelse af det udvalg, der 
skal, undersøge mulighederne herfor, da også 
ses. Jeg skal ikke lægge skjul på, at mit 
parti helst havde, set, at man fra det tids- 
punkt, da den nye obligatoriske sygesikring 
træder i kraft, samtidig havde gennemført 
enhedsordningen, hvor indtægtsgraÙiserne 
var, afskaffet og alle blev ligestillet under 
sygdom. , - >. 

For en ordens skyld må jeg understrege, 
at mit parti ikke kan gå 'ind for en refusions- 
ordning, når grænserne ophæves. Vort sigte ; 
er at give hele befolkningen samme status, 
som A-medlemmerne har i dag; således at 
der ikke bliver penge mellem læge. og pa- 

I I tient. Under den nuværende sygeforsikrings- 
ordning er der gode grunde til at bevare 
indtægtsgrænserne, men det er der ikke 
under den nye obligatoriske ska ttefiriansie- 
rede sygesikririgsordning. 

Jeg vil gerne fremhæve, at under udvalgs- 
arbejdet er Amtsrådsforeningen og Kommu- 
nernes Landsforening nået frem til en aftale, 
som kort sagt betyder, at visse opgaver, 
som efter lo-vforslagèt var tillagt amtskom- 
munerne, nu overføres til primærkommu- 
nerne. Det drejer sig om en række af de 
opgaver, hvor der bliver tale om en kontakt 
mellem den enkelte- borger og forvaltningen, 
f. eks. administrationen af begravelseshjæl- 
pen og de tilfælde, hvor der er tale om refu- 
sion af udgifter, som forlods er afholdt af 
borgerne. '홢 

Principielt mener jeg, at det 'er en god 
ting, der her er opnået; man lægger herved 
store dele af forvaltningen så nær den en- 
kelte borger, som det er gørligt. Man burde 
vel nok være sået endnu længere og have 

lagt alle opgaverne üd i primærkommu- 
nerne; det ville have været mere i overens- 
stemmelse med det såkaldte enstrengede 
system; V;"> 

Angående ændringsforslag nr. 38, som 
vedrører sygekassernes formuer, vil jeg 
gerne sige, at det jo, ikke har manglet på 
forslag til anvendelse af sygekassernes op- 
sparede midler. Mange har følt sig kaldet og 
vist stor interesse for .a t få fat i denne arv 
efter sygekasserne. Den aftale, som de dan- 
ske sygekasser har indgået med socialmini- 
steren, anser jeg efter omstændighederne 
som den for befolkningen bedste ordning. 
Ud over de samfundsmæssige opgaver, fon- 
den skal støtte, sikres gennem fonden fra- 
trådte funktionærer og deres eventuelle ef- 
terladte. Det er en forpligtelse, der må op- 
fyldes, fordi en hel: del af sygekassernes 
funktionærer har et tilsagn om efterløn, der 
ikke er sikret gennem pensionsopsparingen 
eller kun delvis sikret gennem opsparingen. 

I øvrigt er jeg overbevist om, at den lov, 
dér her er tale om, samt den nye dagpehge- 
reform vil vise sig at blive så administrati- 
onskrævende, at der bliver brug for et større 
personale end de ;ca. 1.800 medarbejdere, 
der er i sygekasserne i dag, selv om man 
benytter sig af edb-teknikken og kildeskat- 
tesystèmet. 

Jeg forstår udmærket, at der.rundt Oll i 
landets 375 sygekasser'" ér et stærkt ønske 
om, at de midler, som er opsparet af med- 
lemmerne, skal bruges i det lokale område. 
Men hertil vil jeg sige, at den aftale, som er 
truffet, ikke forhindrer dette; mange 'åf de 
opgaver, som kan støttes, vil have betyd- 
ning for hele befolkningen. I aftalen står der 
bl. a., at der kan ydes støtte til landsomfat- 
tende, men også til  regionalt eller lokalt 
begrænsede formål. Dertil kommer, som det 
fremgår af betænkningen, at der ved anven- 
delsen af fondens indtægter bør tages hen- 
syn til, at fondens midler næppe tilvejebrin- 
ges med lige store andele fra de forskellige 
geografiske områder i landet. Derfor findes 
det rimeligt, at fondens virksomhed i en vis 
udstrækning vil være præget af aktiviteter, 
som kommer de landsdele til gode,, hvorfra 
fondens midler stammer. , v 홢 
- Under arbejdet i udvalget med dette lov- 

forslag er vi nogle stykker, som er blevet 
styrket i vor opfattelse af, at en nærmere 
sammenhæng og koordination mellem det 



7069; 26/5 - 71: 2. beh; af , f. t.:.I. om 홢 offentlig sygesikring. 7070 

[Niels Mørk.] ,. 
sociale og det sundhedsmæssige område er 
stærkt påkrævet. Jeg tror også, at efterhån- 
den som; opgaverne lægges 홢 ud i amtskom- 
muner og primærkommuner, vil der; herfra 
melde sig. et ønske om kun at skulle hen- 
vende sig til én enkelt styrelse og, ét enkelt 
ministerium,: nar det drejer sig om sociale og 
sundhedsmæssige anliggender. ; 

For os at se er det en opgave, der må ar- 
bejdes videre på, sandsynligvis i socialre- 
formkommissionen, i hvert fald hvis tingene 
skal fungere på en, for . befolkningen hen- 
sigtsmæssig måde. v,: , , 

Sluttelig vil, jeg sige et par ord ,,Qm de af 
socialdemokratiet og, SF stillede ændrings- 
forslag; Der er ændringsforslag nr., 7 om af- 
skaffelse af kontrolafgifterne; Som vi.kender 
dem i dag, vender disse ,kontrolafgifter den 
tunge ende nedad :Og er meget, meget admi- 
nistrationskrævende., Derfor foreslår vi dem 
afskaffet. 홢 , ' ; , r, J ; . \ . .  
: .Dernæst ændringsforslag nr. ;홢 9, hvor vi 

foreslår gratis livsvigtig medicin til alle. Det 
er ,sådan, at for de medborgere, som 홢 hele 
livet igennem er tvunget, til. stadig væk, at 
bruge bestemte medicinpræparater, kan det 
blive en voldsom økonomisk belastning, selv 
om de 75 pct. betales af det offentlige. Der 
er ikke så: forfærdelig mange penge i det 홢 
ca. 12-13 mill. kr. -  og jeg synes, det er en 
af de ting, som burde indføjes i den nye lov.- 

; Vi foreslår i ændringsforslag ,nr., 11 og 12 
tilskud til: parandentosebehandling og , til 
tandprotesearbej de. Med hensyn til behand- 
lingen 4f paradentose,; som. efterhånden er 
ved at blive en, folkesygdom, b etyder det 
uhyre meget forebyggende at få gang i. en 
sådan behandling så tidligt som muligt for 
at stoppe sygdommen, 홢 
! Vi stiller ændringsforslag nr. 15 om til- 

skud til kiropraktisk behandling uden læge- 
henvisning. Jeg skal ikke nærmere, motivere 
dette. Der. har været fremsat et forslag her i 
tinget om denne sag, men også på længere 
sigt er der,, ingen tvivl om, at der her kan 
spares meget store beløb for samfundet, hvis 
man går ind for kiropraktorbehandling i 
stedet for at indlægge :disse, ,meq borgerè på 
fysiurgiske hospitaler o s v . ,  : , : ,, 

Vi foreslår i ændringsforslag nr. 24 forhø- ; 
jelse af begravelseshjælpen, ,den er i øjeblik- 
ket 950 kr., og efter del oplysninger, vi har 
fået i udvalget, ligger gennemsnitsudgifterne ' 

ved en begravelse væsentligt højere- om- 
kring I 20Q,-l-.,400,kr. k r . . . .  

Vi, foreslår , endelig i ændringsforslag, nr. ,29 
forhøjelse af rederibidraget til de søfarendes 
sygesikring. Det . foreslåede bidrag udgør 
kun . ,-l pet. af ,de kalkulerede udgifter, og vi 
mener, det, er rimeligt, med en væsentlig for- 
højelse-her-. ; , ; 홢 

Der. er efter vor opfattelse, meget, der, ta- 
ler for at gennemføre disse, forbedringer af 
de ydelser, der her er tale om. Det offentli- 
ge, staten og', kommunerne, sparer jo, væ- 
sentlige beløb ved gennemførelsen af dette 
lovforslag. 홢 Det merprovenu, som opnås, 
fordi sygekassekontingentet fremtidig ikke 
kan fratrækkes; :på selvangivelsen, .vil for- 
mentlig i:, 1973: komme op på et beløb om-' 
kring de SQQ iiiill,. kr. , 
:, For øvrigt, vil sygekassekontingentet, efter 
1973, ikke,, som det nu gør,, påvirke pristab 
let, fordi det ,går incl i, skatterne. Den nye 
finansiering over skattebilletten betyder jo 
en- udligning, så de økonomisk bedre stillede 
pålægges en større byrde end den, de har .i 
dag, over sygekassekontingentet. Under den 
gældende ordning; rammer kontingentforhø- 
jelserne, fordi det nu engang er kopskat, de 
økonomisk dårligst .stillede, langt, hårdere 
end de, bedre stillede, Det.;vil, altså sige, at 
skal der f. eks. en skatteforhøjelse på 1/1.0 
til for at finansiere de her foreslåede ændrin- 
ger, så -vil det næsten, ikke berøre de økonQC" 
misk dårligst stillede medborgere.,. 
, Men. som sagt skulle, det ikke være nød- 
vendigt, når man tænker på del besparelser, 
som . staten opnår ved , gennemførelsen af 
dette lovforslag, Der, skulle, være; økonomi- 
ske muligheder til stede for at. gennemføre 
de foreslåede forbedringer, hvis viljen er. til 
stede her i, tinget. f;, 
: Til slut vil jeg sige, at j eg. er i den heldige 
situation, at jeg, på. mit partis vegne kan 
anbefale alle de stillede ændringsforslag. til 
vedtagelse. : .. 

, Simonsen: Hovedindholdet :i den betænk- 
Ring,, der ,nu foreligger over forslaget, til lov 
om offentlig sygesikring, samler sig efter 
min opfattelse omkring ,3 centrale punkter: 
spørgsmålet om en A- og B-ordning kontra 
en , form for enhedsordning, den; fremtidige 
opgavefordeling mellem amter og kommu- 
ner og. endelig; anvendelsen af sygekassernes 
formue. /홢 
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[Simonsen.] : , 
Jeg betragter det som værdifuldt, at'der 

har været mulighed for blandt de udvalgs- 
berettigede partier at opnå enighed på disse 
områder, således at administrationen af den 
offentlige sygesikring uden voldsomme poli- 
tiske sværdslag nu kan løftes fra sygekas- 
serne over til amter og kommuner i henhold 
til de intentioner, der ligger bag socialre- 
formkommissionens betænkning om det én- 
strengede system og den dermed følgende 
større mulighed for at yde den enkelte bor- 
ger en koordineret social service. 

Spørgsmålet om, hvorvidt den foreslåede 
opdeling i de sikrede to grupper svarende til 
de nuværende A- og B -medlemmer af syge- 
kasserne burde opretholdes, har naturligvis 
som også nævnt af hr. Niels Mørk givet an- 
ledning til megen diskussion i iidvålgét. Men 
lige så lidt som socialreformkommissionen 
nåede frem til et konkret resultat på dette 
område, ville dét vel være illusorisk at tro; 
at folketingsudvalget på grundlag af det 
materiale, der foreligger i dag kunne være i 
stand til og have mod til at tage et så dra- 
stisk skridt, 'som det ville være, uden at 
have tilstrækkeligt materiale og udèn at 
have tilstrækkeligt kendskab til virkninger- 
ne, at ophæve denne grænse på nuværende 
tidspunkt. 홢 

Gennem det udvalg, socialministeren har 
bebudet, at villé nedsætte til behandling af 
denne problematik,' får vi nu mulighed for at 
få materiale i hænde om konsekvenserne af en 
ophævelse af sygekassegrænsen, og med dén 
tidsbegrænsning, der ligger for udvalgets 

. arbejde, skulle det jo være muligt inden for 
en overskuelig fremtid at få taget endelig 
stilling til denne sag, forhåbentlig på grund- 
lag af helt nye og mere moderne modeller 
Jeg v i l  gerne understrege dette sidste. Vi 
skal ikke her i dag tage stilling til, hvilket 
resultat man skal komme med fra dette 
udvalgsarbejde. Men når hr. Niels Mørk er 
inde på, at det efter hans opfattelse skal 
være et fremtidigt A-system, må jeg sige, at 
det skal det nu ikke efter vores opfattelse. 
Jeg vil håbe, at dette udvalgsarbejde vil 
give anledning til, at man ser lidt niere utra- 
ditionelt på disse ting, og søger at løse pro- 
blemerne ud fra det moderne og ikke dét 
gamle samfunds forudsætninger. 

I forbindelse med ! dette "udvàlgsår bej ae 
synes jeg det er vigtigt at få fastslået herfra, 

som vi også gør det i betænkningen, at det 
selvfølgelig ikke har nogen som helst indfly- 
delse på denne lovs ikrafttræden. Den må og 
skal træde i kraft 1. april 1973 med det ind- 
hold, der bliver resultatet af behandlingen 
her i tinget i denne folketingssamling. : 

Vi havde i den konservative folketings- 
gruppe gerne set, at vi allerede i og med dén 
nye lov havde fået'mulighed for at gennem- 
føre en valgmulighed mellem A og B, som 
det er angivet i iforslâgets § 2, stk; 3. Det 
havde efter vor opfattelse været en smidig- 
gørelse af det eksisterende , system, som 
kunne have givet os et erfaringsmateriale 
om, hvordan virkningerne egentlig ville bli- 
sre, når folk havde denne valgmulighed. Da 
hele dette spørgsmål imidlertid nu skal gø- 
res til 'genstand for udvalgsbehandling i én 
større sammenhæng, ér vi indstillet på at 
afvente dette udvalgs resultater. Enkelte 
medlemmé af deri: konservative; folketings- 
gruppe ønsker imidlertid at opretholde § 2, 
stk. 3, og fru Clara Munck vil - senere moti- 
vere dette standpunkt. ; I . 홢 I - " :, <. , 1: 

Hvad angår Opgavefordelingen: mellem 
amter og kommuner, fik hele dette spørgs- 
mål jo en lykkelig udgang gennem den enig- 
hed, der blev skabt mellem Amtsrådsfore- 
ningep: og Kommunernes Landsforening. ,Vi 
betragter det som værdifuldt, at de to orga- 
nisationer og udvalget har kunnet snakke 
sig til rette om denne sag. Ikke mindst med 
henblik på de mange problemer, denne over- 
flytning selvsagt vil give for kommunerne, 
er det væsentligt, at forudsætningerne er de 
bedst mulige, og at enigheden har været til 
stede, så man ikke først skal til at slås 0111; 
hvorfor det ikke var gjOrt på en anden må- 
de, men kan gå direkte til opgaven og søge 
at få det bedst mulige resultat ud af det, så 
loven kan komme til at fungere fra 1. april 
1973. :;:,j : ' 

Jeg synês også, der er grund til at takke 
ministeren' log De samvirkende Centralfore- 
ninger af Sygekasser i Danmark for det for- 
lig,1 som er etableret om sygèkassefnes for- 
mue. Jeg nævnte under lovfòrslagets, første 
behandling, for at give nogle ideer, 'at man 
f. eks. kunne anvende penge fra sygèkasser- 
nes formue til etablering af ægecentre, en 
ting, som ikke mindst siden første behand- 
ling '.:,af 'dette lovforslag har været stærkt 
fremme i 'debatten. Jeg havde gerne set : 
denne mulighed tilvejebragt. 홢 Men der er jo 
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et gammelt ord, der siger, at får man ikke 
den, man elsker, så må man lære at elske 
den, man .får,; .og det: formål, der er formule- 
ret ; i ministerens ændringsforslag,: har hefter 
min mening også et rigtigt og ideelt sigte. Vi 
betragter det .som væsentligt i den forbin- 
delse, at ministeren også har understreget, 
a t  arbejde i retning a f  'det,, , der; udføres:. af 
Komiteen for Sundhedsoplysning i dag, er 
tilgodeset af den nye formålsparagraf om 
anvendelsen ,af. sygekassernes midler. Efter 
vores, opfattelse er det. meget jvigtigt,. at vi 
ved denne reform fortsat virkelig far gjort 
noget ved det oplysende arbejde, ,..så; der bli- 
ver tale om en udbygget siindkedsoplysende 
virksomhed. 홢 r 

Ud over omtalen af de 3 centrale punkter 
i; Joyforslaget skal j eg komme : med nogle 
kommentarer til, om, jeg så må ,,,sige,, ,,de lidt 
mindre Ændringsforslag, der er stillet af soci- 
aldemokratiet og socialistisk folkeparti. Der 
,er først spørgsmålet om kontrolafgifterne, 
hvor man stiller forslag om, at den paragraf, 
der giver mulighed for,; at man i: overens- 
komster: fortsat kan gøre brug i,afs kontrolaf- 
gifter, skal udgå. For, det første synes jeg, 
det er vigtigt at gøre klart, at der ikke i lqvt, 
forslaget ér nogøt kiav om,, at der skal være 
kontrolafgifter. Man lægger spørgsmålet, iud 
til de parter, der skal afslutte overenskom- 
sterne. Mernjeg vil, dog gerne føje til; at ^i 
betragter det som noget: væsentligt at ,oprét-, 
holde .kontrßlafgiftssystemet. Man: kan na- 
turligvis godt fremhæve, at det i beløb,; der 
kommer ind, ikke er særlig ,stort, at det på 
mange måder kræver en væsentlig;admini- 
stration, , og at dét beløb, man får ind,, må- 
ske i stor 'udstrækning ædes op i administra- 
tion. Men det, der :står tilbage efter vores 
opfattelse, i er de ukendte faktorer; det er 

" , . spørgsmålet om, hvor mange penge der er 
blevet tjent; ved, at~ man har haft denne 
mulighed for præventiv virkning, og i hvert 
fald Den almindelige danske Lægeforening 
har oplyst over fot udvalget, at der er en 
regel, som sman regner med har betydning i 
så /henseende. ; 홢 -i 
; ; Når; hr. Niels Mørk .siger, at kontrolafgif- 
terne efter hans opfattelse vender; den tunge 
ende .nedad, vil j øg gerne sige, at ; disse; kon- 
trolafgifter nu ikke er særlig tunge, Der kan 
ikke her være tale om ret stpri indflydelse 
med, den størrelse, de har 홢; men ;de er altså 

alligevel store nok til at have den tilsigtede 
præventive. i virkning. -,,,,Vi,, kan derfor sikke 
stemme, for det ændringsforslag,, der herom 
er stillet af: socialdemokratiet ,og, SF. ; ; ; 

Hvad .angår spørgsmålet om livsvigtig 
medicin, som efter socialdemokratiets.; og 
SFs opfattelse skal være gratis, skal jeg; kun 
henvise, til,, at, det; :er ret spørgsmål, der er 
genstand for . overvejelser i, udvalget mellem 
socialministeriet og ,.,indenrigsininisteriet. i : 

Der er: også af mindretallet stillet forslag 
om, at paradentosebehandling samtj tand-; 
proteser skal ivære tilskudsb erettiget. Vi kan 
i denne forbindelse føle os tilfreds med soci- 
alministerens svar, der: går ud på, at 'der ,pl\ 
grund äf den, ikke; tilstrækkelige - ;arbe] ds- 
kraft inden for tandlægeverdenen må foreta- 
ges en prioritering, ,og at vi 홢 som ministe- 
ren nævner; : 홢 dér må prioritere Iden fore- 
byggende: og behandlende skoletandpleje og 
indførelser af småbørnstandplej en forud for 
det forslag, som socialdemokratiet og SF 
kommer med> .åh - -홢홢iyL,, 
t i; Kiropraktorbehandlingen er igen ;taget op 
her; Også herom er der tale ;óm udyalgsøyer- 
vejelser. Man kunne måske føje til, , at det 
kan .der desværre blive .meget længe, at; clet 
har der været; meget længe,: og at det; er et a,f 
de spørgsmål, :det i;praksis er meget vanske- 
ligt at tage en klar stilling til. Men som; soci- 
alministeren har bebudet, er der da øn 
chance for, at dette udvalg kommer med en 
betænkning, som, hvis den er positiv, kan 
føre til, at det fra lovens ikrafttrædelsesdato 
kan ; lykkes at få: j kiropraktorbehandling 
godkendt som tilskudsberettiget.. ; >) 홢 ' : , 

Ændringsforslaget ; om,! ,en', i forhøjelse ; af 
begravelseshjælpen kan vi ikke stemme ,stémme,foÉ,. 
Vi mener, at et beløb på 9,õO; kr. i dag er til- 
strækkeligt. , dg rimeligt., Vi, yil gerne i; den 
forbindeise føj ø; -til, at iVi, synes, det, er vig- 
tigt, at vi under udvalgsarbejdet nåede frem 
til, at dette , beløb nu bliver.. genstand for 
fuld statsrefusion og dermed sådan set 'tages 
ud af det almindelige system. v; ., ,, 
; Vi kan heller, ikke stemme for forhøjelsen 

af redernes bidrag fra 100 til j200 kr. Der er 
ikke for mig at se noget, der egentlig motir 
ver er /denne forhøjelse.; Jeg har ;svært. ved L&t 
forstå', hvorfor man i eii. så omfattende lov- 
revision kommer med et ændringsforslag, af 
så lille betydning. yr .rr«5: 
. [Hr. , Kurt Brauer skriver(,i,betænkningen 
er, form for fristil til afslutning. Om end han 
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; [Simonsen.] 홢 
er enig i k hovedtendenserne i lovforslaget, 
kommer han med en lang række betragtnin- 
ger, som jeg ikke skal gå i detaljer med ud 
over dette ene, at hr. Kurt Brauer søger at 
fastslå; at der ikke er politisk vilje til at 
gennemføre dét enstrengede system inden 

. 홢 for sociallovgivningen. Jeg har meget svært 
ved a t se dét realistiske i denne påstand. 
Jeg synes, _'at dét lovforslag, som vi hér får 
vedtaget, og den styrelseslov, som blev ved- 
taget i sidste folketingssamling, klart tilken- 
dègiver, at der ér politisk vilje til ät gennem- 
føre det enstrengede system. Lovgivningen 
som grundlag for det ér i orden. Det, det 
drejer sig om, der kan blive et problem ude 
omkring, men som vi ikke må håbe bliver et 
problem, er at f å medár bej derne. til at koor- 
dinere arbejdsopgaverne og få tingene til at 
fungere efter de intei!tióner', som ligger i 
hele( socialreformen. Men det er- i hvèrt fald 
efter min opfattelse forkert at sige, at der 
ikke er politisk vilje til at gennemføre én 
lovgivning, som kan danne baggrund for, at 
arbejdet kan udføres ud fra dét enstrengede 
princip.-.' *"홢홢홢홢-'[:r v ""홢'' 

Med disse bemærkninger skål jeg anbefale 
de ændringsforslag, som er stillet eller til- 
trådt af ministeren, og anbefale at stemme 
imod d e af mindretallet' stillede ændringsfor- 
slag. ' 홢'홢 i! 

Kofoed: Lovforslaget, der her er til anden 
behandling, har været igennem et omfat- 
tende udvalgsarbejde. Det er også et omfat- 
tende lovforslag, der forhåbentlig vil' få stor 
betydning, eftersom det er første trin af so- 
cialreformen, og som gerne' administrativt 
skulle virke til en forenkling og fremtidig 
bedre service for dem, der skal bruge loven. 
; 'Som det fremgår af betænkningen, er lov- 

forslaget stort iset; uændret siden første be- 
handling. 홢 Den mest principielle ændring > -  
foreslået af udvalget og tiltrådt af ministe- 
ren 홢 er bibeholdelsen af den nuværende A- 
og B-ordniiig. Oprindelig blev det foreslået, 
at man skulle have en Ordning, så man 
kunne komme fra A til B efter ønske. Men 
udvalget er blevet enig om at bibeholde, at 
sygekassegrænsen skal være afgørende for, 
om man skal være i den ene eller den anden , 
gruppe og nyde de goder, som hører de re- 
sp ektive grupper til. Men dér ér flere- proble- 
mer i denne sag. Derfor har udvalget fore- 

slået og ministeren tiltrådt, at der bliver 
nedsat et udvalg til at grave denne proble- 
matik-igehnémJ; i 

Jeg vil godt sige, at inden for venstre var 
vi meget indstillet på den frivillige ordning, 
fordi den samtidig ville giv6 et udmærket 
billede af; hvad der var befolkningens øn- 
ske: om man ville have en helt gratis læge- 
ordning: eller en lægeordning, hvor man 
kunne betale en del af udgifterne selv mod 
at få én; friere stilling med hensyn tip læge- 
valg. Men som sagt er der-flere ting i  denne 
sag, og vi håber, at det udvalg; som nu bli- 
vet, nedsat, kan finde !eh : løsning, som kan 
passe til den fremtidige sygesikringsordning. 
홢 D et er 홢 nem lig ikke: så helt 홢 let a t  laVe en 

enstrenget sygesikringsordning, 'hvor man 
, kun skal have A-médlémméri Det medfører 
en h e l t  a n d e n  problematik: hensynet til 
lægerne. Vi er j o indstillet på, at vi: vil gerne 
bevare huslægeprincippet: Men hvis v i  kun 
opererer !möä' et: system, ' er; dér- fare for;' åt 
huslægeprincippet forsvinder; for så ender vi 
vel i den situation, at' vi" får enten kommu- 
nalt-, amts- eller' sta tsansa ttér læger: Hele 
den problematik håber vi at udvalget 
kommer igennem med en eller anden fornuf- 
tig konklusion om. ; ; -  
.. Dét positive ligger også i, at vi er blevet 
enige om i udvalget; at den 홢 ordning, vi nu 
foreslår fra udvalgets side, skal gælde fra 1. 
april 1973 selv om udvalget kan være fær- 
dig inden 1 må] 1973. S å  uanset hvad re- 
stiltat udvalget' kommer til, bliver det den 
ordning;' vi nu vedtager, og som er identisk 
med den gam'le, ordning, som bliver ; den 
gæidende.: Dét anser j ég: for meget vigtigt, 
for så kan amts- og primærkommunerne 
have 'noget at%rbéjde henimod; p de kan til- 
rettelægge deres administration 1 derefter og 
skal ikke være usikre over fcr, hvad nu vi 
her i folketinget kunne tænke os at lave omy , , , 

Så meget om det. Vi, går ind for det 'af 
udvalget stillede ændringsforslag, dér er til- 
trådt af ministeren. :i:y 홢-홢홢' j: fr 홢 

Jeg har et par bemærkninger vedrørende 
finansieringen i øvrigt. Jeg f indere anledning 
til at understrege det, ministeren har givet 
udtryk for over for udvalget; og som 홢 står i 
betænkningen, at man vil søge at undgå, at 
finansieringen over amtsskatterne bévirkér 
en yderligere spredning i: 'dei' amtskommu- 
nale beskatningsniveauer. Det kunne være 
en! fare. Når man flytter 홢 de ' 홢 udgifter over, 
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[Kofoed.] /;홢-v ' c!,; 홢 v>? 
som; sygekasserne i dag; har, og når, deo kon- 
tingenter,. som nu betales« i> form af ̂ kopskat* 
skal betales over indkomstskatten til amts- 
kommunen/s er der jo fare for, at sygesik- 
ringsmedlémmerne ude i provinsen kommer 
ti l  åt betale; større bidrag,, fordi deres ind- 
komster I ikke - er på s samme . i niveau som 
L eks.;i ;Købénliåvnsområdet.;: Derfor er19eg 
gla'élnfor F: bemærkningernes i betænkningen 
om, at man vil forsøge en; byrdeudligni ng,, 
således at vi ikke får en yderligere skævhed 
i; byrdeudligningen i dette »land.5 

Sä; er der spørgsmålet om sygekassernes 
formue. Det har givet .anledning til mange 
overvejelser5 også i udvalget,' men det er 
altså endt med, at der efter forhandling mod 
CelitralforeningeIi, af Sygekasseri og socialmi- 
nisteren er opnået enighed om, at disse' sy- 
gekassers'̂  formuer skal, gå over'til en central 
fond, som -skal have visse bestemte opgaver, 
som renteaf kastningen skal- gå til; 홢 Personlig 
har jeg været af iden opfattelse, at det havde 
været bedre, om disse fonds v var ; blevet 
amtsfondsj for jeg menê M at i der  er noget 
principielt. rigtigt i, at de, i dér har .bidraget 
til,vat disse formuer er, blevet 'til, også får 
nærmere ind på livet' muligheden, for råt 
nyde goderne'derved til sin tid. < - 
홢; D erf ør ér j eg også1 glad for dem bemærk- 

ning, der. står i betænkningen om, at aktivi;". 
teten fra denne fondi  så vid udstrækning 
som muligt skal konÚnélari,dsdeleIle til. gode. 
Nu 'må vi håbe/ at den  fondsbestyrelse, der 
til sin :tid bliver nedsat, også husker på, at 
det er penge, der er indsamlet fra hele lan- 
det og ikke centralt. - - , 홢-: 

v Til ændringsforslagene har' 홢 j eg et par 
bemærkninger.- Jeg har især bemærkninger 
vedrørende begravelseshjælpen. Jeg synes, 
dét absolut er et gode, :at vi i udvalget fandt 
frem til, at den skulle være med fuld statsre--. 
fusion. Dét1 kan ' dér også være en vis byr- 
deudligning i. Men i særdeleshed synes jeg 
der er grund til at være taknemlig over, at 
amtskolnmu nerne og 홢 primærkommunerne 
og déresi ; respektive 홢 organisationer fandt 
frem til en udmærket ordning af, hvordan 

dei skal fordele .dc administrative opgaver, 
således 'at det gik i retning af lovforslagets 
princip med, at den, der har behov for kon- 
takt; kan henvende sig til lokalkommunen. 
Man skal ikke i et spørgsmål ©ni- betaling 
henvende sig til amtskommunen for at ;få 
den personlige 'kontakt. Jeg ser med; tak- 
nemlighed 홢홢홢>på,v > at i disse ting nu lader sig ' 
ordne rent administrativt, 'og jeg håber, det 
vil lykkes Amtsrådsforeningen ; og Kommu- 
nernes : Landsforening 홢 at': må til 홢 fen?s admini- 
strati,v;. ordning, der bliver til gavn for dem, 
der;skal:benytte den. , , , - 홢 ! 홢,:, ; 

Ð è  (ø;v-iige, ændringsforslag har jeg' ikke 
nogen bemærkninger til; de er blevet kom- 
menteret af hr. Simonsen. Jeg vil bare ' 
til hr. Niels Mørk vedrørende kontrolafgifter 
gøre; opmærksom på, at de er en beskyttelse 
af lægen mod misbrug af enkelte: patienter. 
Jeg kan ikke give: helt ret i, at de, vender 
den tunge ;endé nedad,, når beløbet er så 'lil- 
le,: som det. er. v 

Et landet spørgsmål- som vi også har drøf- 
tet i udvalget, ei, at der har været en del ' . 
misbrug af befordringsudgifter, fra patient 
til læge/ fordi det I há:r været 'vanskeligt at 
kontrollere; dem. På den anden side må vi 
veL sige,' at vi, skal være forsigtige med disse 
befordringsudgifter, for jo højere vi fastsæt- 
ter betalingen hos patienten, des nemmere 
kan .-vi løbe ud i andre vanskelighed er; Så 
kan patienten kræve; at lægen skal ud 홢 til 
patienten på sygebesøg, og det kan i mange 
tilfælde blive dyrere. Jeg tror nok, man skål 
være lidt forsigtig. Men vi kan se, at det er 
overladt til: udvalget at forhandle, sig 홢 til 
rette om dette spørgsmål. 
'.'홢홢'Ellert 홢 ha-r jeg til slut kLin, den bemærk- 

ning, at; vi kan anbefale at stemme for de af 
ministeren, \ udvalget' eller flertallet stillede 
ændringsforslag,:. men: må stemme imod 
mindretallets ændringsforslag.' < 

Valbak: Ved første behandling af denne 
sag gjorde;jeg;opmærksom på;, at det lovfor- 
slag, vi -.beli-andlér,' er et forslag 'om at .flytte 
ét sæt opgaver fra én organisatorisk ramme 

, over til en anden. Jeg sagde ved den lejlig- 
444 
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[Valbak.] 
hed også, at flere hensyn måtte tale stærkt 
for, at vi principielt lod andre problemer 
dette opgaveområde vedrørende ligge til en 
senere lejlighed. Den klump, vi stod og står 
med i hånden, er stor nok eiidda. 

Når jeg minder om det ved denne lejlig- 
hed, er det, fordi det 'er den helt generelle 
begrundelse for, at mit parti ikke er rede;til 
at gå ind i en realitetsdrøftelse af oppositio- 
nens ,ændri 'ngsfo,rslag vedrørende en række 
ydelser; Vi har nu i snese af år haft fen stats- 
dirigeret sygesikringsordning, og alligevel er 
det, man kalder livsvigtig medicin, ikke gra- 
tis. Jeg er enig i, at der tiggeri et problem 
her, men jeg ved også, .at der for tiden ::,sid- 
der: nogler folk, som går dette komplicerede 
problemområde igennem. Lad os snakke om 
sagen, når der foreligger eh nærmere analyse 
af totaliteten i denne sag, formodentlig tin- 
den så længe. 
: Trods de snese af år, den, offentlige ord- 
ning har på bagen, har vi heller ikke; r^- 
eridnu da 홢 en tåndbehandlingsordning, 
som ligger på l in je  med anden lægelig be- 
handling. Som i man vil se af betænkningen, 
er der overvejelser i: gang både i spørgsmålet 
om proteser og om paradentosebehandling. 
Protesespørgsmålet: : er vi parat til at tale 
bffi., :når f. eks. det vidtrækkende autorisati- 
onsspørgsmål har fundet; sin afklaring. Der 
er også grund til at afvente resultatet af de 
forhandlinger og undersøgelser om paraden- 
tosepröblematikken, som ministeren skal til 
at ,zi,iidlede. <. i; 

Endelig er vi ikke parat til at beslutte os i 
spørgsmålet om kiropraktorbehandling, før 
spørgsmålet er afklaret; gennem seriøse, drøf- 
telser. Oppositionen ,Oppósitionen,ved-,, at disse drøftelser 
ikke er ført til e n d e .  : !  .  f 

Men bortset fra det er dette jo en glædens 
dag, for udvalget møder frem i Menighed om 

. hovedlinj en i lovforslaget, hvad man, tør jeg 
godt sige, ikke havde turdet håbe efter før- 
ste behandling. Man tør vel uden megen ' 
overdrivelse sige, at den fælles henvendelse 
fra ^Kommunernes Landsforening og hfra 
Amtsrådsforeningen i Danmark ark:.bidrøg,;v"æ-i 
sentligt til det resultat. De forslag, som or- 
ganisationerne fremførte i enighed, har ud- 
valget og: ministeren f  kunnet tilslutte sig. 
Jeg tror, at det, der her er sket, vil få betyd- '홢 
ning ved tilrettelæggelsen af anden admini- 

stration på det sociale område i årene frem- 
over. 

Jeg skaI i øvrigt ikke opholde mig mere 
ved det, t kun lade resultatet tale for sig selv 
og i øvrigt henvise til den skriftlige del af de 
to organisationers fælles henvendelse. Der er 
her tale om et aktstykke, der, så: vidt jeg 
kan se, peger langt ud i fremtiden. Det,, der 
er sket, er, at organisationerne sammen har 
formuleret sig om principperne for den op- 
gavefordeling, som skal ske i alle led, plan- 
læggende som udøvende, ikke blot 홢 hvad 
angår sygesikringen. Modellen må få betyd- 
ning i; det i videre arbejde med at fordele de 
konkrete opgaver, som i det kommende, år 
skal lægges ud til kommuner og amtskom- 
muner i medfør af socialreformen. ,[ « 
i: Man må i øvrigt notere, at lovforslagets 
administrative hovedlinje er i fastholdt, og 
det uanset de ændringer, som følger af at 
imødekomme de kommunale organisationer. 
Ved første behandling præciserede jeg, at vi 
var rede til at ændre på detalj er; i opgavefor- 
delingen, når bare hovedlinjen blev fast- 
holdt. - :v '"i « - ' -  -  

Men det' er personkredsen og dennes for- 
skellige vilkår i systemet,, som opmærksom- 

, heden ,i ; meget høj grad har været samlet 
om. Der har været fuldstændig enighed om, 
at, m a n  nærmere bør overveje spørgsmålet 
om, hvorvidt folk på plejehjem og andre 
institutioner skal være, henvist til institutif 
onslæge, eller om et friere valg af læge i 
denne situation som ude i det normale, liv 
bør tilstræbes. Vi ved jo, at omsorgsloyen af 
andre grunde skal revideres i næste samling. 
Den nærmere overvejelse vil altså snart gå: i 
gangi Jeg har selv registreret, at- der ude 
omkring hos nogle af dem, sagen angår,; ̂ er 
interesse for netop det problem, sa jeg er til- 
freds , med, at en nærmere undersøgelse af 
denne sag er nært forestående. 홢, 

Under første behandling; gav j èg: udtryk 
for, at udviklingen; formodentlig snart; vil 
fremtvinge en 홢 r overvej else, af, om 'det vil 홢 
være hensigtsmæssigt at bygge på den nu- 
værende opdeling af befolkningen i A- :og, B7 
mennesker; fremtidens integration af lægél- 
ligt og socialt arbejdende forposter vil nok 
fremtvinge en ændring, oni den ikke kom- 
mer før. Sådan noget lignende sagde jeg. 
N å r  vi ikke var rede, til s uden videre at 
springe, ,ud , på 홢 dybt i vand og i blinde, var 
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홢 [Valbak.] :v;- 홢 . 
det, tror jeg, af præcis de grunde, som, når 
det kommer til stykket, har samlet hele fol- 
ketingsudvalget i en henstilling om nedsæt- 
telsê af et særligt udvalg ikke mindst i en ,sa 
livsvigtig S'ag. Det 'er jo ikke nok a t  vide, 
hvad man vil have afskaffet. Man skylder at 
finde frem til, hvordan alternative løsnings- 
muligheder vil kunne fungere. Det kan kun 
ske gennem en analyse og ved samtaler med 
de implicerede I r t é r .  Det havde været en 
skidt varetagelse af befolkningens interes- 
ser, hvis vi uden at. tænke disse komplice- 
rede sager igennem med et pennestrøg 
havde skaffet os et administrativt fint og 
enkelt system, hvis det samtidig havde den 
virkning, at det ikke kunne sikre befolknin- 
gen ambulant lægehjælp ipå' grund af dårlig 
eller ingen forberedelse. ; {; 
i Udvalgsarbejdet:har med andre' ord med- 

ført,  at der lige akkurat nu. sker det i denne 
sag, som er saglig rigtigt, og med sikkerhed 
for, at arbejdet i udvalget afvikles inden for 
en bestemt 'tid. 1 ; ; 

Oppositionen hår stillet ændringsforslag, 
hvorefter aftale om en kontrolafgift ikke 
kan træffes i fremtiden. Må jeg lige sige; at 

. lægeforeningen i sin skrivelse til' 'udvalget;, 
underskrevet af dr. Jørgen Fog, har anbefa- 
let, at man bevarer muligheden derfor. Man 
mener, .,:a,,t afgiften 'fortsat tjener ' rimelige 
formål uden at gøre skade i enkelttilfælde. 
Selv må jeg erkende, at! der knytter sig en 
del problemer til det spørgsmål: Noget taler 
for og noget imod at '  bevare muligheden; 
Jeg mener imidlertid, i at@, spørgsmålet med 
uundgåelig konsekvens vil komme med ind i 
drøftelserne i det' udvalgt som skal arbejde 
med spørgsmålet om en fortsat opdeling'og 
om konsekvenserne af eventuelle ændringer; 
og afgiftsspørgsmålet hører jo til blandt 
konsekvenserne af forskellige modeller for 
eii eventuel nyordning. Jeg ; mener i derfor 
heller ikke; at man bør gribe ind i' det fore- 
stående udvalgsarbejde ved at foregribe på 
dette punkt. - n -i: i .: 

Allerede under første behandling gav vi 
tilsagn om at ville drøfte spørgsmålet om den 
friere overgang fra A til B nærmere' i udval- 
gets Med nedsættelsen; af udvalget oiii en 
eventuel ny ordning finder vi det logisk hel- 
ler ikke at foregrib ê  hvad der videre skal 
ske på dette punkt. Som man vil; se, vil vi 
ikke som lir. Niels Mørk og 'hr; Simonsen 

fortælle udvalget, hvad det på, forhånd skal 
mene om dette problem. Vi vil gerne se dét 
saglige oplæg først og så tage stilling. i 

Jeg skal anbefale lovforslagets overgang 
til tredje behandling med vedtagelse af de 
ændringsforslag, der :er stillet af udvalget; 
dets flertal og ministeren. 홢 : - > v홢 홢, . 

Kurt Brauer: Man vil have forståelse for, 
at jeg fatter i mig i korthed ved denne' anden 
behandling af sygesikringslovforslaget,' for 
hr. Niels Mørk har allerede på fortræffelig 
vis givet begrundelsen og argumentationen 
for de ændringsforslag, som socialdemokra- 
tiet- og socialistisk folkeparti har stillet, og 
jeg kan, med hensyn til socialistisk folkepart 
tis principielle holdning henvise til bemærk- 
ningèrne i betænkningen til de enkelte æn- 
dringsforslag og til. vore principielle be- 
mærkninger. 

Hr. Niels Mørk skabte i sin tale-ligesom 
en ny tradition, idet han < talte om ledelsen 
af socialudvalgets arbejde 'vedrørende lov- 
forslaget og kaldte det en dygtig ledelse. Jeg 
synes, dét er en ^udmærket bemærkning af 
hr J Niels Mørk, og vil gerne tage anledning 
til at tilslutte mig den aldeles 100 pet. Vi 
var ikke nået sa langt, hvis det ikke netop 
havde været for denne ledelse. '-i 

Jeg har kun den bemærkning til lovforsla- 
get, som det fremtræder ,nu, at, spørgsmålet 
om indtægtsgrænserne stadig savner et, svar 
og et fornuftigt svar. Det hedder i betænk- 
ningen på side 1: ,, i .!홢홢홢* I 

홢Udvalget henstiller derfor til socialmi- 
nisteren at nedsætte et, udvalg med den 
opgave at: undersøge, under hvilke former 
den på indtægtsforhold baserede opdeling 
af de sikrede personer i to; grupper inden 
for lovgivningen om offentlig sygesikring 

: vil kunne ophæves, og og';hvilke konsekven- 
ser en sådan ophævelse vil medføre. I et 

> sådant udvalgsarbejde kunne inddrages 
'repræsentanter for socialministeriet,, ai- 
rektoratet for sygekassevæsenet, De sam- 
virkende 1 Centralforeninger af Sygekasser 
i Danmark, sundhedsstyrelsen, de kom- 

: munale organisationer og Den almindelige 
- ' i danske Lægeforening. , - 

Ud valget: henstiller/ til ministeren at 
søge : det nævnte udvalgsarbejde frem- 
skyndet, således at ; resultatet vil kunne 

> foreligge 1. maj 19731" i i' 
s Det skal ikke skjules, at det er med meget 
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stör betænkelighed, / socialistisk folkeparti 
ender med at ville stemme for dette lovfor- 
slag. Det er jo noget underlig noget, at vi 
ikke kan lade den ordning, som alle nu er 
klar over er. den rigtige, træde, i kraft sam- 
men med lovens . ikrafttræden. Nu skal 
kommunerne forberede en overførsel af den 
nugældende ordning til kommunal regie, og 
samtidig siger vi,faktisk; til dem, at den 
ordning har fået sit grundskud. Den skal - 
laves om o'm føje år. ; 

Når SF alligeveL kan være med til gen- 
nemførelsen af lovforslaget, skyldes det, at 
der kunne skabes enighed - om netop den 
formulering, jeg nys citerede. Udvalget,, der 
omtales, skal nemlig ikke undersøge, om vi 
skal fjerne indtægtsgrænsen. Det skal  un- 

. dersøge, h-vorda.n, det kan gøres. Man må 
mærke sig, at lægerne er villige til at deltage 
i et sådant udvalgsarbejde. Jeg synes, at 
Den almindelige: danske Lægeforening for- 
tjener tak, fordi den har demonstreret det 
fremsyn, der har været fornødent i denne 
sag.-. I fremtiden kan det blive vanskeligt ,.:,- 
det afhænger af lægerne at beskylde læ- 
gerne for at være årsag til flerstrengethedeh 
i vor socialmedicinske politik. Sygekasse- 
grænsen står for; fald, og den skal ikke have 
gode ord:med på vejen. 

Hr. Simonsen går i rette med mig på 
grund af mine principielle bemærkninger i 
betænkningen. Han kalder det for en fristil 
og siger, at i hvert fald tager jeg fej l, når jeg 
siger, at der ikke' er politisk vilje til konse- 
kvent at gennemføre det enstrengede: sy- 
stem. 'Ja, lad os nu se, hvad hr. Simonsen 
siger den 1. maj 1973, når han foran sig,har 
løsningen på . problemet om indtægtsgræn- 
sen. Til den tid vil vi stå over for; problemet 
om, hvorvidt socialmedicinsk :enstrengethed 
kan etableres eller ej, og til den tid vil hr. 
Simonsen blive afkrævet et svar på, om han 
vil være med til at skabe denne enstrenget- 
hed. Foreløbig må man konstatere,, at hr. 
Simonsens parti ikke ved afgivelsen, af soci- 
alreformkommissionens1 første, betænkning 
har udtalt sig om dette problem. Dér havde 
der været mulighed for at fjerne de hindrin- 
ger, som gør, át: vi stadig , ikke behandler 
sociale og medicinske tilfælde som den hel- 
hed, som vi alle i ved de udgør. 

Til slut skal jeg blot understrege vore ord 
fra betænkningen om, at vi anbefaler lovfor- 

slaget til vedtagelse med samtlige de stillede 
ændringsforslag. s ; ; ; 

Kjær Rasmussen: Ja,; jeg kan også gøre 
det, kort. Under første behandling tilkende- 
gav vi enighed; m'èd ministeren om, at syge- 
sikringsordningen bør være for hele hefplk- 
ningen, og at den bør være offentlig, endvi- 
dere at finansieringen bør ske ad skatteve- 
jen. Disse elementer indføres i ordningen nu, 
og VS kan, erklære sig tilfreds hermed. Men, 
imidlertid er forholdet det,: at vi allerede 
under første behandling af dette lovforslag 
påpegede en lang række områder, hvor æn- 
dringer efter vor, opfattelse; var påkrævet. 
Jeg skal ikke gentage dem ved denne lej lig- 
hed, idet de kan studeres i Folketingsti- 
dende for den 29. januar 1971. ; 

De ændringsforslag, som er stillet af ud- 
valgets mindretal, S. og SF, hjælper et 
stykke ad vejen, og vi er derfor i stand til at 
stemme for samtlige de ændringsforslag, 
som er stillet, af, de to partier. 

Vor stillingtagen til lovforslaget ved 
tredje behandling bliver den, at vi undlader 
at stemme under henvisning til, at VS som 
omtalt gerne havde set mere dybtgående 
strukturelle ændringer. 

Hanne Reintoft: Jeg er enig. med sociali- 
stisk folkeparti i, at denne lovgivning ikke 
peger henimod en virkelig gennemførelse af 
en ny social, struktur. Den viser tydeligt, at 
man var.interesseret i at fjerne sygekasserne 
og nu i stedet for bare laver en anden admi- 
nistration uden egentlig ny'skabelse.. Her- 
med være ikke sagt, at vi finder socialrefor- 
mens strukturmodel korrekt; men dens gen- 
nemførelse blev , af regeringen brugt som 
argument for sygekassernes diskutable ned- 
læggelse:' .. -O 
홢 홢 Rent konkret må vi beklage, at det ikke 
lykkedes at: fjerne skellet mellem A- og B- 
medlemmer. r Sygesikringskontingentet må 
opkræves efter en progressiv skale, .og deref- 
ter må alle have samme rettigheder med 
hensyn til læge- og sygehusbehandling. At 
opretholde skellet er en uheldig og klassebe- 
stemt opdeling : af samfundets forskellige 
befolkningsgrupper, og vi kan lige så godt: se 
i øjiiéne,..lige meget om det passer os eller ej, 
at det resulterer i forskelligartet behandling 
hos vore læger. ; , 홢 - : 

Det er også beklageligt, at man kun æn- 
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drede formelt1 i bestemmelserne > om - dé 16홢 
18-åriges selvstændige medlemskab. Det er 
en stor belastning for mennesker' med små 
indtægter og skole- eller uddannelsessøgende 
børn i 16-18 års alderen, hvor mulighederne 
for stipeiidiestøtte er ringe, at skulle betale 
det efterhånden store sygesikringskontin- 
gent, og, det havde været påkrævet med en 
virkelig løsning af det p r o b l e m .  

Jeg synes også, det er ringe, at man ikke 
turde afskaffe kontrolafgifterne helt. Det, er 
umuligt at se andet end et gammelt, snævert 
syn på socialhjælp i denne kontroltanke. Jeg 
skal da ikke bestride, at der findes menne- 
sker, der for ofte tilkalder natlæge, men 
denne: dårlige vane kan næsten altid forkla- 
res med den! pågældende patients tilstand. 
Det kan være på grund af et - m e d i c i n '  
brug, som bør under behandling. Det kan 
være på grund af en permanent angsttil- 
stand, som også skal resultere i en eller an- 
den form for lægelig assistance.; Det kan 
være på grund af konstante smerter. Her 
må det være en menneskeret at kunne kalde 
læge uden særlige udgifter, og det må også 
være enhver dansk families ret uden at 
møde b ebrej delser det er det desværre 
ikke i dag -홢 eller antydninger , om, at de er 
hypokondre, at tilkalde læge til et febrilt 
barn. Problemet er vel, hår det kommer til : 
stykket, slet ikke de for hyppige lægeucl- 
kald. Vi. har her inden for det'sidste års tid 
set tragedier med syge børn, til hvem man 
ikke * kaldte læge i tide. 

Vi 'mener, å t mindretallets ændringsfor- 
slag om, at livsvigtig medicin skal gøres gra- 
tis, er et vigtigt forslag. Livsvigtig medicin 
er noget, der tit tyngér de små budgetter , 
meget hårdt. Men jeg håber også, at man vil ; 
definere begrebet livsvigtig'. medicin meget 
vidt, for med de priser, medicin har i et land 
som Danmark, bør denne gruppe omfatte 
medicin,' der simpelt hen, bare er daglig nød- , 
vendighed. 

Også>- en udvidet I > medicinsk ser vice på 
tandbehandlingens område ér, vigtig. Med' 
hensyn til proteserne ser jeg ikke nogen for- 
nuftig tanke - i at: henvise , pensionisterne til 
at søge bistand hertil over kommunernes ; 
rådighedsbeløb. Anskaffelse eller reparation I 
af proteser er udgifter, som mange,' mange 홢 
ældre har, og de burde ganske; naturligt 
kunne refunderes.' over sygesikringsloven. ; 

Hvis man vil henvisé til rådighedsbeløbet, 
vil; jeg gerne spørge ministeren, om jeg kan 
få et konkret tilsagn om, at man! vil ind- 
skærpe kommunerne meget nøje, at sådanne 
udgifter skal dækkes ad den. vej - og at pensi- 
onisterne i mere udstrakt grad, end tilfældet 
er, får oplysning om de ekstra hjælpemulig- 
heder, > som rådighedsbeløbene * indebærer. 
Det :er jo sådan, det gælder :både denne og 
andre sager, at mange "pensionister faktisk 
ikke kender disse rådighedsbeløbs eksistens, 
og mange kommuner tier med dem, fordi de 
ønsker at s'pare og i øvrigt kun har 75 pot. s 
statsrefusion hertil. 

Jeg er også bekymret over, at man vil .홢 
prioritere paradentosebehandlingeri så llavt; 
selvfølgelig ser også jeg nødig, at .deh gen- 
nemføres på bekostning i af småbørnstand". 
plejen.^ Men vi må se i øjnene for det første, 
at paradentose er en meget udbredt sygdom 
- ' '  jeg mener, at det er op .,mod 80-90 
pet. af befolkningen, der lider af 'det .홢 og 
for det andet, at det er en 'meget kostbar 
behandling, men på den anden side dog -en 
behandling, der kan gennemføres med suc- 
ces. Kan man .ikke få hjælp' over ,!sygesik,- 
ringsloven, vil det blive de bedst stillede 
samfundsgrupper,! der kan få hjælp mod 
denne absolut generende og. ubehagelige li- 
delse, mens andre vil gå med den' ubehand- 
let og i øvrigt tidligt få. behov for tandud- 
trækning og p r o t e s e . .  

Som jeg gjorde opmærksom på yedi første 
behandling, så vi gerne fribeforÇlringsmulig- 
hederne udvidet ganske betydeligt,' og jeg 
vil også gerne her pege på, at mange kom- 
muner undlader at sætte folk ind i reglerne 
om mulighed for assistance til fribefordring. 

Der er ikke taget endelig i stilling tiL syge- 
kassernes, formue endnu. Det ér; en:' vigtig 
sag, og vi viI fastholde, at .'det er: meget, 
meget  vigtigt, at, pengene kommer ud til 
gavn.for de mennesker, der gennem mange 
år har bidraget til, at formuen opstod. 

Jeg synes, dette her er, et lappe,skrædder- 
forslag; det er uden ,nytænkning,: uden fan- 
tasi og 'uden social medleveIl: i de faktiske 
vilkår, befolkningen har for forsvarlig be- 
handling af sygdom, og ikke mindst dé 
manglende muligheder for profylakse inden 
sygdom. Vi finder, at de stillede ændrings- 
forslag for det meste er fornuftige og inden 
for deres rammer rimelige at gennemføre, og 
vi vil stemme fot., dem med . en enkelt undta- 
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gelse. Men vi finder ikke, ,at, lovforsh1get 
som helhed er andet end ien række mindre 
betydningsfulde administrative ændringer, 
forårsaget af i det, som sagt diskutable skridt 
a t: nedlægge sygekasserne'. ( : i o 

, Clara Munck: Jeg kan for så vidt kun ,be'- 
klage, at jeg ikke her ved anden behandling 
af dette lovforslag fuldt og helt kan føle mig 
dækket af den tale, min gruppes- ordfører, 
hr. Simonsen, har holdt. 

. Jeg var meget tilfreds, da jeg i: sin tid læ- 
ste socialministerens lovforslag. Jeg var 
også tilfreds ved første behandling, men kan 
kun'beklage, at udvalget nu har ændret det 
oprindelige lovforslag; sådan, at det 'ikke 
mere overlades til folk selv at bestemme, 
hvilken form for sygesikring de vil modtage 
af det offentlige, men at den: deles ind i de 
meget stramme grupper. Jeg undrer mig lidt 
over denne.ændring af det tidligere lovfor- 
slag og har da heller ikke hørt nogen af ord- 
førerne il; dag begrunde, hvorfor man ikke 
har. tillid til .befolkningen. Når j eg, siger .det 
på denne måde'er det, fordi 'flere ordførere 
netop var' meget positive over den forbed- 
ring i sygesikringsloven, hvorved man siger 
til folk, at hvis de har indtægter under en 
vis grænse, har, de krav på den og den form 
for hj sölp fra det offentlige, men hvis de i 
stedet for denne form for hjælp ønsker selv 
at bidrage til sikringen mod bl. a.; at have 
det frie lægevalg, skal de selvfølgelig have 
ret til det. 'Det blev understreget ved første 
behandling, også af socialministeren selv, Ida 
socialministeren gav udtryk for, at: når hun 
havde udformet sit lovforslag således;, var 
det dels i overensstemmelse med : socialkom- 
missionens'forslåg om at åbne videre :adgang 
for folk til selv at være medbestemmende 
med formen for sygesikringen, dels fordi det 

. ville kunne give os en god erfaring, vi kunne 
have brug. for senere. SocialrniIlisterèll rede- 
gjorde også; ved første behandling for, at der 
i. befolkningen er en sådan interesse for selv 
at kunne vælge, at ikke mindre end godt 
100.000 personer, der kunne være A-med- 
lemmer, har ønsket at forblive som B-med- 
lemmer --- altså en understregning af, at der 
ude i befolkningen er en interesse for selv at 
være medbestemmende, når det gælder sy- 
gesikringen. 홢> 

Nu går vi over til, som det er sagt, at be- 

tale sygesikring over skattebilletten, og der- 
for ville der være endnu mere: grund til, at 
folk med indtægter op til 60.000 kr. fik.lov 
til at. vælge selv at ville bidrage, nar de 
f. eks. besøgte en læge, mod en senere refu- 
sion, der ber mindre end den,, pørsoner under 
den såkaldte sygekassegrænse, er berettiget 
til. Jeg kan godt se de vanskeligheder, der 
ville ligge i, at vi nu gennemførte, et system, 
hvor vi stillede alle lige. Der er økonomiske 
konsekvenser, og, der; er lægelige konsekven- 
ser. Men på hospitalsområdet kender vi ikke 
til indtægtsgrænser, .og derfor forstod jeg 
forslaget sådan, at de lægelige og økonomi- 
ske problemer, som socialreformkommissio- 
nen og socialministeriet ikke har kunnet lø- 
se,. måtte 'medføre, at vi ganske vist stillede 
folk frit, men: også herigennem ville få en 
praktisk erfaring, som vi virkelig , ville få 
glæde af, når vi nåede frem til den endelige 
ordning. -.i iu fk;; r:v ,:_, 

Jeg; synes, det er lidt magert, at dej posi- 
tive ord fra første behandling nu blot bliver 
afløst af en meddelelse om, at der nedsættes 
et:udvalg., Vi har j o, alle sammen været klar 
over, at kompetente forsamlinger, såvel 
kommunale som lægelige og ministerielle, 
måtte træde sammen, inden' vi virkelig i 
praksis kunne få gennemført denne ellers 
udmærkede lov om sygesikring. Derfor er 
det en dårlig undskyldning for at tage, selv- 
bestemmelsesretten fra folk, at der nu sid- 
der et udvalg, ; der skål se på, h v a d  man 
egentlig engang vil give dem lov til. 홢 

Jeg har derfor ikke kunnet tiltræde æn- 
dringsforslag nr. 3, der er stillet af. de. øvrige 
medlemmer af udvalget og tiltrådt af social- 
ministeren, og. hvorefter man indskrænker 
medbestemmelsesretten. Jeg vil gerne sige 
til socialministeren, at dé samme' mennesker 
kan være-medlemmer af råd, forældreråd, 
personaleråil" elevråd ,,og alt niuligt andet i 
enhver form for social; institution, men man 
har ikke den tillid til dem at lade dem selv 
bestemme, om de ønsker at bidrage . mere til 
den sygesikrings.ordning, de; foretrækker. 
'Man tvinger dem stadig 1  bås.j Det er jeg 
imod, og jeg må anbefale, at andre end jeg 
selv, stemmer imod ændringsforslag nr̂  3. 

, Socialministeren (Nathalie 'Lind) Jeg vil 
begynde med at. rette en varm tak til udval- 
get både for det. meget grundige arbejde, der 
har været - udført, og for den .vidtgående 
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enighed, som er: opnået. Jeg -synes, det er 
værd at fremhæve,' at udvalget ud over de 
administrative ændringer, som er en følge af 
den fælles henvendelse; fra kommuner ! og 
amtskommuner, som flere ganges har været 
omtalt her i dag, på flere punkter har: nået 
enighed om forenklede regler om registre- 
ring ' af de: unge ved: 16 års alderen, mere 
rimelige regler 1 om befordringsgodtgørelser 
og forskellige ahdre,ting:il / ' h; 

Der hår under debatten i dag ikke været 
stillet mange spørgsmål: direkte til mig. I 
anledning af det spørgsmål, som hr. Kofoed 
drog frem om byrdefordelingen, skal jeg 
gerne bekræfte, at det er regeringens ønske, 
at den stigning i den amtskommunale be- 
skatning, der vil blive en ifølge. af, i ait syge- 
sikringen skal finansieres over de amtskoIl)" 
munale 'skatter, ikke 'skal føre til en yderli- 
gere spredning i de amtskömmunalè beskat- 
ningsniveauer. Det beløb, dér også ;af andre 
ordførere blev omtalt som det, staten vil få i 
mindre udgift, skal man have i tankerne, 
når man i de kommende år skaL gå videre 
med byrdefordelingsspørgsmålene.: x > 

iAf: andre mere direkte spørgsmål til mig 
skulle jeg måske ligeinævne, at fru Hanne 
/Reintoft; stillede mig "et:' enkelt- spørgsmål, 
som jeg ikke helt forstod.! Det var noget 
med de 16홢18-åriges problemer, der ikke var 
blevet klaret helt. Jeg vil blot, for at der 
ikke skal være nogen uklarhed, understrege, 
at sygesikringen fremtidig skal betales over 
skattebilletten, og det vil med det person- 
fradrag, man har her, betyde, at den unge, 
som ingen indtægter har celler ikke hai' ind- 
tægter, der ligger over * fradragets størrelse, 
ikke viL komme til at bidrage til sygesikrin- 
gen. -  홢홢홢-홢 ; K 홢 : 

Fru Hanne Reintoft stillede mig også et 
spørgsmål om rådighedsbeløbet og fremsatte 
den påstand, som imidlertid ikke er blevet 
dokumenteret, at kommunerne ofte ikke 
oplyste folk om, at de havde mulighed for at : 
få hjælp. Det fremgår 홢 det er refereret her I 

' i  betænkningen at kommunerne af rådig- j 
hedsbeløbet som et personligt tillæg til pen- i 
sionister, hvis forh old s er ganske særlig van- 
skelige, ; kan yde hjælp f.)eks;> til anskaffelse ! 
af proteser. Jeg afviser ikke den mulighed, 
at vi senere i får den løsning, at tilskud til j 
proteser skal med ind under sygesikringen; i 

men jeg synes ikke, at man i anledning af 
disse bemærkninger i betænkningen, som er 
ganske: refererende om, hvordan den fakti- 
ske ordning er, med. nogen ret kan udlede, 
at kommunerne ikke er opmærksomme' på 
det eller ikke'skulle være villige t i l  at an- 
vende de regler, der gælder. Jeg-tror i ikke, 
der her er fremført noget,, der j: særlig grad 
skulle føre til, at det skulle indskærpes: over 
for kommunerne. Mit indtryk er, at mange 
ældre ,henvender sig, og hvis forholdene i tilsi- 
ger det, får de i også den hjælp, de har brug 
for. Det vil man også kunne se af de beløb, 
der anvendes på dette område. - ; c; 홢 r. 

Må j eg: i anledning af fru Glara Muncks 
sidste: bemærkninger her have lov at sige, at 
jeg synes, der bliver draget meget vidtgå- 
ende principielle slutninger, :som: jeg ikke 
helt synes der er basis for i det, dér faktisk 
er sket. Man får nærmest, når mah hører 
dette indlæg, et indtryk af j at nü vil flertal- 
let og regeringen berøve folk nogle rettighe- 
der^de har i dag. Sådan er forholdet t-.ikke. 
Lovforslaget' indehold t, hvad j eg-ved; første 
.behandling sagde jeg gerne havde set gen- 
inemført, en mulighed for, at flere, hvis de 
ønskede det, kunne: vælge den såkaldte ,B- 
ordning. Men det er ikke sådan, at der er 
nogle, hvis stilling, bliver anderledes, end den 
er i dag, og derfor synes j eg,-ikke,, at henvis- 
ningen til, 'at man nok kan betro mennesker 
at være medlemmer 'af forskellige råd og 
nævn ;osv., men ikke selv at:vælge;'ihvilken 
læge ,de vil have, er rigtig relevant..., Y h  : 

Det kan heller ikke væré helt rimeligt at 
sige, at nu: skal der ' nedsættes - et udvalg, 
men at dette ikke giver nogen reel baggrund 
for at lade denne lovændring falde. Jo, det 
kan det godt, for dette udvalg;skal jo netop 
have den opgave at undersøge, under hvilke 
former den på indtægtsforhold baserede 
opdeling af de sikrede i to grupper inden for 
loven om den offentlige sygesikring' vil - . ' ' 
kunne ophæves, og hvilke konsekvenser en 
sådan ophævelse vil medføre. ; i ; v ; 

Jeg så gerne, som jeg også nævnte ved 
første behandling, at vi, inden man en I dag 
skal til at ændre på de principper om den 
deling,' vi- kender i dag, havde haft erfarin- 
ger: for, hvordan dette var blevet udnyttet 
af befolkningen, hvor stor en interesse der 
홢 var for det. På den anden side må jeg: erken- 
der at med det udvalgsarbejdé, der nu skal 
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; [Socialministeren.] , 
finde sted, tror j eg vi vil kunne få en saglig 
vurdering af; hvordan vii i fremtiden skal 
bygge sygesikringsloven op. v  " 홢홢홢v-, 
' Jeg vil takke samtlige ordførere og udval- 
get for det meget store arbejde, der har 
været udført. Der er blevet besvaret 140 
spørgsmål fra udvalget, der ha r  været af- 
holdt en række samråd, og også jeg glæder 
mig over, at det er lykkedes i så vid ud- 
strækning at opnå enighed oin de princi- 
pielle tendenser i lovforslaget; 

Med hensyn til de ændringsforslag,-:der. er 
stillet, vil jeg til spørgsmålet om; hvorvidt 
man helt o p h æ v e  !,bes'temmelsen om, 
at der. ved overenskomst: kan træffes be- 
stemmelse om, at man. skal have kontrolaf- 
gifter, bemærke, at jeg finder det-vanskeligt 
at overskue konsekvenserne af; at give af- 
kald på enhver mulighed for at pålægge 
kontrolafgift. Man har - ikke erfaring for, 
hvordan en. sådan afskaffelse af kontrolaf- 
gifter vil virke på omfanget åf lægetilkaldel- 
ser uden for sædvanlig tid, og det kan derfor 
ikke overses, hvor, store merudgifter der 
herved ville blive påført det offentlige til 
forhøj ede. lægehonorar ei:, < ; M 

I spørgsmålet om tilskud til livsvigtig 
medicin vil jeg: bekræfte, hvad flere ordfø- 
rere også har været inde på, at der .arbejdes 
med dette spørgsmål. Men det må også være 
rimeligt at nævne, at det ikke er givet, at 
den nuværende opbygning af medicinbe- 
kendtgørelsell skal være den afgørende. Man 
må,, når man taler om, at livsvigtig medicin 
skal være ,gratis, for det første ikke glemme, 
at det princip har man altså hidtil ikke ind- 
ført, og for det andet, at man har en mulig- 
hed for enten ved personlige tillæg stil pensi- 
oiiister eller :ved i:hjælp gennem revalide- 
ringsloven for vanskeligt stillede brugere at 
yde dem det beløb, som ikke dækkes af sy- 
gesikringen. 홢 홢 

Jeg kan heller ikke acceptere, at der nu 
træffes bestemmelse om tilskud til tandpro- 
teser og paradentose. Der- er spørgsmål, der 
skal- afklares først. Hvis man skal gøre 
denne, ydelse tilskudsberettiget nu, llla jeg 
sige, at man ikke har noget overblik over 
omkostningerne ved det, og at der ikke i 
dag er nogen autorisation eller offentligt 
godkendt erhvervsuddannelse for praktise- 
rende tandteknikere. Men jeg vil ! gerne un- 
derstrege, hvad jeg tror har interesse også 

for tandteknikerne, nemlig at der efter lo- 
vens gennemførelse, ikke v i l  være noget til 
hinder for,' at kommunerne i samme omfang 
som hidtil af rådighedsbeløbet for personlige 
tillægs yder hjælp, til pensionister til anskaf- 
felse af tandprotese.. 

Jeg skal om; spørgsmålet om kiropraktpr- 
behandling sige,, at dette .:, drøftes i anden 
forbindelse, og det. vil jeg komme tilbage 
med: over for socialudvalget. Jeg iformoder, 
vi skal have nærmere realitetsdrøftelser: dér. 
; Endelig er.der ændringsforslaget om' for- 
højelse af begravelseshjælpen. Jeg kan blot 
sige, at det ville betyde en merudgift på 
omkring 10 niill. kr. Det er jo en standardy- 
delse, som.,gi ves i tilfælde af dødsfald, selv 
om de. faktiske udgifter ved begravelse, og 
hvad der .følger, dermed,' varierer ganske be- 
tydeligt.,, o,. i1;-':-; ; 
- Med det. sidste .ændringsrorslag: :;hat min- 

dretallet foreslået, at rederbidragét skal for- 
høj es fra 1 00 til 200 kr. Jeg vil; blot henvise 

, til, som det: er nævnt i bemærkningerne til 
lovforslagets. § 28, stk. 3, at ministeren har 
adgang til at regulere beløbet efter indhen- 
tet erklæring .fra .vedkommende rederorgani- 
sationer under ;helisyn: tiL om der : matte 
være indtruffet ændringer i udgifterne ved  
sygehjælp og hjemsendelse: 'af ,' sørölk.:,Sorh 
nævnt i  bemærkningerne vil en sådan regu- 
lering eventuelt kunne få betydning allerede 
fra lovens ikrafttræden den 1. april 1973. 
Vanskelighederne ligger i at- foretage en. nø- 
jere vurdering af,: i hvor mege t  udgifterne 
kan anslås til ved ,en :" udlandssygekasse". 

Med disse bemærkninger skal jeg .takke 
udvalget og igen udtrykke min glæde over, 
at der,: bortset fra de ændringsforslag,. som 
jeg ikke kan anbefale at , man stemmer ,for, 
er så vid enighed om selve hovedprincip- 
perne;, i lovforslaget, som tilfældet er. ; 

, Clara, Munck: Jeg ;vil gerne sige til social- 
ministeren, at«: jeg ikke gav udtryk for,. at 
, socialministerens- lovforslag, sådån som. det 
foreligger nu efter udvalgsbehandlingen, 
stiller 'folk ringere,- end de er stillet i dag. 
Men jeg har tidligere givet udtryk for, at jeg 
mener, folk er ringe stillet i dag; når de uan- 
set deres trang til, selv åt betale ikke kan 
,bestemme,= hvilken form: for sygesikring de 
vil modtage af. det offentlige. Når det i mini- 
sterens 홢 lovforslag, fremsat den 13.. januar, 
udtrykkelig hed, at personer har ret til over 
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[Clara Munck.] 
for det sociale udvalg at anmelde, at de gi- 
ver afkald på lægehjælpen, som den er be- 
stemt for gruppen med indtægter under en 
vis størrelse, og når man nu stryger det, kan 
j eg ikke kalde lovforslaget mere demokra- 
tisk. Det demokratiske må dog være, at 
man herinde tilrettelægger lovgivningen 
sådan, at de mennesker, der skal have glæde 
af den, er medbestemmende, men denne 
mulighed for medbestemmelse har man strø- 
get under udvalgsbehandlingen. 

Hermed sluttede forhandlingen. , 

Ændringsforslag nr. 1, § 1, således ændret, 
og ændringsforslag Iir. 2, / 
vedtoges uden afstemning. 

Ændringsforslag nr. 3 
'vedtoges med 131 stemmer mod 3. 

§ 2 med de foretagne ændringer, æn- 
dringsforslag nr. 4 og 5, § 3, således ændret, 
og §§ 4 og 5 
vedtoges uden afstemning. 

Underændringsforslag nr. 7 
forhastedes med 84 stemmer mod 51. 

Ændringsforslag nr. 6 og 8 og § 6, således 
ændret, 
vedtoges uden a f s t e m n i n g . .  

Ændringsforslag nr. 9 
forhastedes med 84 stemmer mod 51. 

§ 7 
vedtoges uden afstemning. 

Underændringsforslag nr. 11 
forhastedes med 84 stemmer mod 51. 

Underændringsforslag nr. 12 betragtedes 
som 
forhastet med samme stemmetal som under- 
ændringsforslag nr. 11. 

Ændringsforslag nr. 10 og 13, § 8, således 
ændret, og ændringsforslag nr. 14 l l 
vedtoges uden afstemning. ! 홢 ; 

Ændringsforslag nr. 15 
forkastedes med 82 stemmer mod 50; I med- 
lem tilkendegav, at han hverken stemte for 
eller imod. 

Ændringsforslag nr. 16 og 17, § 9 Med de 
foretagne ændringer, ændringsforslag nr. 18, 
§ 10, således ændret, ændringsforslag nr. 19 
og 20, § 11, således ændret, ændringsforslag 
nr. 21 om en ny affattelse af § 12, § 12 i den 
ændrede affattelse, §§ 13 'og 14, ændringsfor- 
slag nt. 22 og § 15, således ændret, 
vedtoges uden afstemning., 

Underændringsforslag nr, 24 
forhastedes med 83 stemmer mod 50. ; 

Ændringsforslag nr. 23, § 16, således æn- 
dret, ændringsforslag nr. 25, § 17, således 
ændret, § 18, ændringsforslag nr. 26 om en 
ny affattelse af § 19, § 19 i den ændrede af- 
fattelse, § 20 og ændringsforslag nr. 27 og 28 
vedtoges. uden afstemning. 

Ændringsforslag nr. 29 
forhastedes med 83 stemmer mod 51. 

§ 21 med de foretagne ændringer, § 22, 
ændringsforslag nr. 30-34, § 23, således æn- 
dret, ændringsforslag nr. 35, § 24, således 
ændret, ændringsforslag nr. 36, § 25, således 
ændret, ændringsforslag nr. 37, § 26, således 
ændret, §§ 27-29, ændringsforslag nr. ' 38, § 
30, således ændret, ændringsforslag nr. 39, § 
31, således ændret, og § 32 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang. til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedta- 
get. ' 홢 홢 : i 

445 
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Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om folkebiblioteker m. v. 

(Lovforslaget (nr. 177) findes i tillæg A. 
sp. 3691, fremsættelsen i tidenden sp. 6873). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Lysholt Hansen: Selv om jeg ved, at det 
vil vække dyb skuffelse blandt tingets med- 
lemmer, at jeg ikke gennemgår den betænk- 
ning, der ér kommet, skal jeg alligevel nøjes 
med . ganske kort  at anbefale ministerens 
indstilling,, om, at vi forlænger fristen for 
fremsættelse af et bibliotekslpyforslag i 
henhold til betænkningen til 1971-72. Der er 
mange grunde til det, Og.jeg skal ikke gen- 
tage nogen af dem, ministeren med virkelig 
dyb indsigt har fremført1 i sin fremsættelse. 

Lembourn: Ministeren har i sin fremsæt- 
telse fremsat'så mange gode argumenter for, 
at vi skal udsætte en revision af biblioteks- 
loven, i ia t j eg ligesom hr. Lysholtl 홢 Hansen 
ikke skal, føje flere argumenter til. Det kon- 
servative folkeparti kan anbefale lovforsla- 
get. :.'-v 

A. Chr. Andersen: .Dette forslag om ud- 
skydelse til næste samling af revisionen af 
lov om folkebiblioteker må; være rigtigt, som 
situationen ligger i dag. Dels er det af mini- 
steriet nedsatte udvalgs betænkning først 
kommet folketinget i hænde for ganske kort 
tid siden, så der kan ikke blive tid til en 
rimelig overvejelse af dè tanker, den inde- 
holder, dels er der alt for kort tid til en ud- 
válgsbehandling. Der er yderligere nedsat et 
udvalg, som, skal overveje revisionen af lov- 
bestemmelser vedrørende skolebibliotekers 
forhold, og betænkningen fra det udvalg 
kan først ventes til foråret. 

Af disse grunde synes det derfor ikke at 
være hensigtsmæssigt nu her ved denne før- 
stebehandling at tage nogen debat om bib- 
lioteksspørgsmålet. Det må vente, til vi får 
et lovforslag i næste samling. 

Jeg kan på mit partis vegne anbefale det 
foreliggende lovforslag om udsættelse af re- 
visionen til vedtagelse. 

Meta Ditzel: Mit parti vil også anbefale, 
at revision af lov om folkebiblioteker udsky- 

des, da betænkningen først for nylig er 
kommet. Jeg finder det meget værdifuldt, 
at den nu bliver forelagt de implicerede par- 
ter til udtalelse, før vi begynder at behandle 
et lovforslag her i folketinget, så vi også kan 
få de synspunkter, der vil komme frem un- 
der en sådan behandling, som baggrund for 
vor, videre behandling af et lovforslag. 

Men jeg vil gerne sige tak, fordi vi også 
her i, folketinget har fået betænkningen, selv 
om den, sædvanlige departementale behand- 
ling, som man siger, ikke har fundet sted, 
for det betyder, at vi får bedre tid til at 
sætte os ind i en række vigtige spørgsmål, 
der skal drøftes. Der bliver tale både om 
videregående udbygning af de kulturelle 
arrangementer og af større opgaver som in- 
formationscentraler og ikke at forglemme 
samarbejdet med skolebibliotekerne, der 
åbenbart vil få en meget central stilling in- 
den for undervisningsområdet. Desuden bli- 
ver der spørgsmålet om biblioteksskoler, og 
endelig vil jeg nævne det meget vigtige pro- 
blem om koordinering med de andre love, 
der kommer nu, loven om radiospredning og 
lovforslaget om film og biografer, der er til 
behandling. Jeg tror, man virkelig kan få 
noget værdifuldt ud af et samarbejde her, 
netop fordi man omtrent samtidig får disse 
lovforslag til behandling. 

Gunhild Due: SF har intet at indvende. 

Ministeren for kulturelle anliggender (K. 
Helveg Petersen): Jeg takker for ordførernes 
tilslutning til lovforslaget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Ønskes der udvalgsbehand- 
I ling? (Ophold). Da det ikke er tilfældet, går 
lovforslaget direkte til anden behandling. 

Den næste sag på dagsordenen var; 

Første behandling af forslag til lov om e&s- 
propriation til anlæg af Færøernes SP 'ei,,ial"- ' 
skole i Thorshavn. 

(Lovforslaget (nr. 176) findes i tillæg A; 
sp. 3631, fremsættelsen i tidenden sp. 6869). 


